# 广播与电视技术。2012

Radio & TV Broadcast Engineering

全国百种重点期刊 专业核心科技期刊

第47卷 第12期 VOL.47 NO.12



中国广电认证

# 开展"融合媒体内容文件数据 安全防护系统"认证

认证依据: Q/ABP 011-2018

《融合媒体内容文件数据安全防护系统技术要求和测量方法》 保障融合媒体内容文件的可信性、保密性、可靠性和完整性

因产密码区块链数字签名

防篡改 )][[密]控制

欢迎广播电视用户单位采用中国广电认证产品!

www.abp2003.cn

认证申请: 010-86093538 认证检测: 010-86093954

155N 1002-4522

国家广播电视总局 主管 国家广播电视总局广播电视规划院 主办



# 主管 国家广播电视总局

编辑出版:《广播与电视技术》编辑部

辑:房磊 侯玉娟 王海平

编:谢锦辉

顾问主编: 赵兴玉

执行主编: 何剑辉

副主编:卢群

行:胡南

编: 沙永丽

发

美

主办 国家广播电视总局广播电视规划院

通讯地址:北京2116信箱(100866)

话:010-86093619(作者服务) 010-86092040(读者服务)

> 邮发代号:82-464

投稿网址:tougao.lieku.cn

国内总发行:北京报刊发行局

订 购 处:全国各地邮局

运营总代理:北京中广信通文化传媒有限公司

市场专员:王翠霞(13651307963) 邮箱:wangcuixia@tvoao.com

国外总发行:中国出版对外贸易总公司(北京728信箱100011)

广告经营许可证:京西工商广字0029号

国内定价:20.00元/本 国外定价:20美元/本

号: ISSN 1002-4522 CN11-1659/TN

# 

中国邮政 微信订阅



2020年 | 第47卷 | 第12期

# 热点·论点

#### 大家之言

5G+4K/8K+AI重构电视媒体制播体系

姜文波,赵贵华

#### 国产密码广电应用

基于国产密码算法的DCAS建设与规模化应用 21

曾敬鸿,朱迪,付守伟,郑捷

25 广播电视和网络视听商用密码应用与安全性评估 宫铭豪

### 融合 · 创新

基于物联网数据应用的智慧社区平台方案设计 28

李厦 苗中

33 基于广电5G网络的高新视频传输方案设计与应用

内容制播

51

36 基干不同节目类型的媒资AI编目探索

智慧化高清电视制作网建设探索

梁晓雯

41 基于接口融合技术的电视新闻直播导播辅助系统 古林海 俞哲

高清直播双演播室视频系统改造及技术分析 46

赵伟,经国炜,朱斌

数字电视IP化播控平台智能切换系统的设计与实现 56

梁国平

60 高校教学融媒体综合业务基础平台设计建设

黎正云

65 新闻热播节目的无介质化播出设计与实现 吐尔逊江·买买提

基于5G网络的多地视频无线直播技术方案的设计与实现

余莺

## 有线网络

基于国干网MSTP网络传输4K超高清信号的仿真测试 73

于淼

77 有线电视DOCSIS接入网分布式演进策略及工程实践 刘光,罗沛,刘丹,谭诗荣



# 主管: 国家广播电视总局

主办: 国家广播电视总局广播电视规划院

> 邮发代号:82-464

《广播与电视技术》是由国家广播电视总局主管,国家广播电视总局广播电视规划院主办,《广播与电视技术》编辑部编辑出版的国家级技术期刊;是发布广播电视科技政策,反映事业建设成就,介绍高新技术,交流工作经验,传播各种信息的重要媒体。本刊主要面向各级广播电视行业主管部门、各级广播电台、电视台、网络公司、发射台、微波站、卫星站、节目制作单位及电教系统,同时对企业、工矿、学校、部队等具有公共广播电视设施的管理人员、技术人员也有参考价值。

为繁荣学术交流,本刊已加入《中国学术期刊网络出版总库》、"万方数据"和"维普中文科技期刊数据库",有权选取部分论文在本刊关联平台(如广电猎酷网 www.lieku.cn、"广电猎酷"微信公众号等)发布,作者著作权使用费已随论文稿酬一次性给付。本刊充分尊重作者的原创成果并合理保护作者享有的权利,如作者不同意本刊之外其他形式的发布,请在来稿中声明,本刊将作适当处理。本刊及主办单位对本刊已发布作品的内容和观点不持有任何立场、不做出任何承诺或保证、不承担任何责任。



# 全国百种重点期刊 专业核心科技期刊 设稿平台 tougao.lieku.cn

中国邮政 ---- 微信订阅 🔳



2020年 第47卷 第12期

81 区块链技术在广电网络行业的应用方案探讨

85 基于机顶盒终端的广电应急信息播发系统设计与实现

90 基于无人机的有线电视智能巡检系统建设及应用

吴乙雨,胡俊,王世祥,潘彩霞

赵长春

方中奇,曹阳

#### 无线覆盖

96 基于IP组播架构的地面数字电视前端系统的设计与优化

102 超融合架构平台在发射监控系统中的应用

109 电视转播车用信号传输系统搭建

112 云南省中央节目无线数字化覆盖工程塔桅系统建设探索和实践

赵健

庄严 单润超

许华宁

# 安全播出与监测监管

116 省级网络视听新媒体综合监管平台设计

冯国建 史惠

122 基于IP传输的4K超高清视频质量监测分析

郑晔,欧智坚,杨艇

128 智能语音识别技术在闽南语广播电视节目智慧监管中的应用研究

#### 论述·点评

134 广电网络参与智慧城市建设的探索研究

郑碧章, 王强, 张剑

136 广东4K视频产业链发展研究

梁海坤

# 广告索引 P139

## 2020年总目次 P140



# 主管: 国家广播电视总局

主办: 国家广播电视总局广播电视规划院

> 邮发代号:82-464

# 全国百种重点期刊 专业核心科技期刊



中国邮政 微信订阅



2020年 第47卷 第12期

# [10] 5G+4K/8K+AI重构电视媒体制播体系

当前,电视媒体正处于从高清向超高清升级换代的新阶段,亟需吸取标清向高清发展的经验教训,充分运用 5G、AI、大数据和云技术,创新 4K/8K 超高清电视制播模式,不断优化全媒体制播流程,推动电视媒体向超高清及全媒体转型升级。本文着重介绍了中央广播电视总台利用 5G+4K/8K+AI 技术,重构电视媒体制播体系方面的思考与实践,值得业界同仁参考借鉴。

# [25] 广播电视和网络视听商用密码应用与安全性评估

广电总局高度重视商用密码在广播电视和网络视听领域的应用,2017年启动了数字版权保护、应急广播和可下载条件接收系统(DCAS)密码应用试点,并在多项标准中对于商用密码的应用给出了明确的要求。本文介绍了密码在安全防护中作用、商用密码的发展、商用密码在广播电视和网络视听领域的应用以及商用密码应用安全性评估,可为开展此项工作提供参考。

# [36] 基于不同节目类型的媒资AI编目探索

目前,国内大多数传媒机构普遍采用人工方式进行媒资的编目工作,具有一定的局限性。在媒体融合向 纵深发展的行业大背景下,媒资管理顺应发展要求,也需要向及时性、碎片化、扁平化、知识性升级。大数据、云计算和人工智能等新技术的快速发展,也为媒资编目从人工向智能转化提供了可能性。本文基于不同节目 类型,介绍了上海广播电视台开展媒资 AI 编目的技术路线及具体实现,可咨参考借鉴。

# [73] 基于国干网MSTP网络传输4K超高清信号的仿真测试

随着视频技术的进步、业务的发展,以及人们对视觉体验的不断追求,4K 超高清视频的发展和应用呈现加速态势,以 IP 格式传输广播电视信号的需求与日俱增。国干网为适应广播电视的发展趋势,本着更好服务于广播电视安全播出传输的目的,提前开展基于 MSTP 网络传输 IP 格式视频流的探索与仿真测试,为即将开展的大规模传输 4K 超高清信号做了一定的准备。本文介绍了仿真测试情况以及测试结果,可为国干网未来发展 4K 超高清等业务提供一定依据和实践参考。

# [96] 基于IP组播架构的地面数字电视前端系统的设计与优化

IP 组播技术已经成为数字电视底层传输技术发展的主要趋势,基于 IP 信号传输的数字电视前端信号平台已成为各个电视台播出部门搭建前端信号系统的首选方案。本文以山东广播电视台燕子山发射台地面数字电视信号分配系统为例,介绍了其前端信号源系统的基本结构,探讨了其构建原理和优化措施,可为同类系统的设计建设提供借鉴。

# 〔122〕基于IP传输的4K超高清视频质量监测分析

4K 超高清视频高带宽、高码率、高动态范围的特征,使其传输需要更大的带宽、更小的延迟,对视频服务器、IP 承载网、用户终端的实现复杂度和性能管理提出了更高的要求,对其业务传输质量的监测及运行维护也提出了新的挑战。本文搭建了基于 IP 网络的 4K 超高清传输系统,研究网络传输对 4K 超高清视频质量的影响,得出丢包对不同码率或不同视频的影响是大致相同的结论。



### **Competent Authority:**

National Radio and Television Administration Sponsor: Academy of Broadcasting Planning, NRTA

Publisher: Editorial Department of RTBE

Chief Editor: Xie Jinhui

Consultant Chief Editor: Zhao Xingyu

Executive Chief Editor: He Jianhui

Deputy Chief Editors: Lu Qun

Editors: Fang Lei Hou Yujuan Wang Haiping

Circulation Coordinator: Hu Nan

Art Editor: Sha Yongli

Tel: (86-10) 86093619 (Author service) (86-10) 86092040 (Reader service)

Web Address: tougao.lieku.cn

Address: P.O.Box 2116, Beijing, P.R.China

Post Code: 100866

Postal Distributing: Code 82-464

General agent of operation: Beijing China Broadcasting Media Co., Ltd.

Marketing: Wangcuixia(13651307963) E-mail:wangcuixia@tvoao.com

Journal Number: ISSN 1002-4522 / CN11-1659/TN

**Prices:** RMB 20 for one copy (in China)

USD 20 for one copy (outside China)

# **Contents**

# One of Hundred National Key Periodicals A Core Professional Sci-Tech Periodical tougao.lieku.cn

#### December 2020 No.12

#### Master's Words

10 Reconstruction of TV Media Production and Broadcasting System with 5G+4K/8K+Al By Jiang Wenbo, Zhao Guihua

## Domestic Cryptography Application in Radio and Television

- 21 Construction and Large-scale Application of DCAS Based on Domestic Cryptographic Algorithm By Zeng Jinghong, Zhu Di, Fu Shouwei, Zheng Jie
- 25 Application and Security Assessments of Commercial Cryptography for Radio, Television and Network Audiovisual Fields *By Gong Ming Hao* Convergence & Innovation
- 28 Scheme Design of Smart Community Platform Based on IoT Data Application By LI Sha
- 33 Design and Application of Advanced-format and New-concept Video Transmission Scheme Based on 5G Radio and Television Network By Huang Zhong

#### Content Production & Broadcasting

- 36 Exploration of Media Asset Al Cataloging Based on Different Program Types By Liang Xiaowen
- 41 Assistant System of TV News Live Broadcasting Director Based on Interface Integrated Technology By Gu Linhai
- 46 Reconstruction and Technical Analysis of Video System in HD Live Broadcasting Double Studio By Yu Zhe
- 51 Exploration on Construction of Intelligent HDTV Production Network By Zhao Wei, Jing Guowei, Zhu Bing
- 56 Design and Implementation of Intelligent Switching System for IP-based Broadcasting and Controlling Platform of Digital TV By Liang Guaring
- 60 Design and Construction of Converged Media Integrated Business Basic Platform for University Teaching By Gong Li Zhengyun
- 65 Design and Implementation of Medialess Broadcasting of News Hot Shows By Tuerxunjiang maimaiti
- 70 Design and Implementation of Multi-location Video Wireless Live Broadcasting Technology Solution Based on 5G Network By Yu Ying

#### **CATV**

- 73 Simulation Testing of 4K UHD Signal Transmission Based on MSTP Network of National Backbone Network By Yu Miao
- 77 Distributed Evolution Strategy and Engineering Practice of CATV DOCSIS Access Network By Liu guang, Luo pei, Liu dan, Tan Shirong
- 81 Discussion on Application Scheme of Blockchain Technology in Radio and TV Network Industry By Wu Yiyu, Hu Jun, Wang Shixiang, Pan Caixia
- 85 Design and Implementation of Radio and Television Emergency Message Broadcasting System Based on STB Terminal By Zhao Changchun
- 90 Construction and Application of Intelligent Inspection System for CATV Based on UAV By Fang Zhongqi, Cao Yang

#### Wireless Coverage

- 96 Design and Optimization of DTMB Front-end System Based on IP Multicast Architecture By Zhao Jian
- 102 Application of Hyper-converged Infrastructure in Transmitting Monitoring Systema By Zhuang Yan
- 109 Construction of Signal Transmission System for TV Relay Vehicle By Shan Runchao
- 112 Exploration and Practice of DTMB Tower System Construction in Yunnan Province By Xu Huaning

#### Safety Broadcasting & Monitoring

- 116 Design of a Comprehensive Supervision Platform for Provincial-level Network Audio-Visual New Mediaa By Feng Guojian
- 122 Analysis of 4K UHD Video Quality Monitoring System Based on IP Transmission By Shi Hui
- 128 Research on Application of Intelligent Speech Recognition Technology in Intelligent Supervision of Hokkienese Radio and TV Programs By Zheng Ye, Ou Zhijian, Yang Ting

# Elaboration & Commentary

- 134 Exploratory Research on Participation of Radio and Television Network in Smart City Construction By Zheng Bizhang, Wang Qiang, Zhang Jian
- 136 Research on Development of Guangdong 4K Video Industry Chain By Liang Haikun



**Competent Authority:** 

National Radio and Television Administration Sponsor: Academy of Broadcasting Planning, NRTA

Radio & TV Broadcast Engineering (RTBE) is a state-class technical journal, approved by the General Administration of Press and Publication, PR of China, authorized by the National Radio and Television Administration (NRTA), PR of China, sponsored by Academy of Broadcasting Planning (ABP), NRTA, and published by Editorial Department of RTBE. RTBE is an important medium, that publishes scientific and technological policies in broadcasting, reports achievements in building broadcasting cause, introduces high and new technologies, exchanges work experience and spreads various information. RTBE is mainly geared to the needs of departments responsible for the work of radio & TV industry at all levels, radio & TV stations at all levels, network companies, transmitting stations, microwave stations, satellite stations, program production units and electrified education systems, as well as is of reference value to managerial and technical personnel for public radio & TV facilities in industrial and mining enterprises, educational institutions, troops and so on.

# Index

One of Hundred National Key Periodicals
A Core Professional Sci-Tech Periodical

\* tougao.lieku.cn

December 2020 No.12

# [ 10 ] Reconstruction of TV Media Production and Broadcasting System with 5G+4K/8K+AI

At present, TV media is in a new stage of upgrading from HD to UHD. It is urgent to learn from experience and lessons of SD to HD development, make full use of 5G, Al, big data and cloud technology, innovate 4K / 8K UHD TV production and broadcasting mode, continuously optimize omni-media production and broadcasting process, and promote transformation and upgrading of TV media to Ultra HD and omni-media. This paper mainly introduces thinking and practice of reconstructing TV media production and broadcasting system by using 5G + 4K / 8K + Al technology in China Media Group, which is worthy of reference by colleagues in the industry.

# [ 25 ] Application and Security Assessments of Commercial Cryptography for Radio, Television and Network Audiovisual Fields

NRTA attaches great importance to the application of commercial cryptography in broadcasting, television and network audiovisual fields. In 2017, NRTA launched a pilot program for digital copyright protection, emergency broadcasting and downloadable conditional access system (DCAS) cryptography applications, and gave clear requirements for the application of commercial cryptography in multiple standards. This paper introduces the role of cryptography in security protection, the development of commercial cryptography, the application of commercial cryptography in radio, television and network audio-visual fields, and security evaluation of commercial cryptography applications, which can provide references for carrying out this work.

## [ 36 ] Exploration of Media Asset AI Cataloging Based on Different Program Types

At present, most domestic media organizations generally use manual method to catalogue media resources, which has certain limitations. In context of the industry's in-depth development of media convergence, media asset management conforms to development requirements, and also needs to be upgraded to timeliness, fragmentation, flatness and knowledge. Rapid development of new technologies, such as big data, cloud computing and artificial intelligence, also provides the possibility for media asset cataloging to transform from manual to intelligent. Based on different program types, this paper introduces technical route and specific implementation of media Al cataloging in Shanghai Radio and Television Station, which can be referred for reference.

# [ 73 ] Simulation Testing of 4K UHD Signal Transmission Based on MSTP Network of National Backbone Network

With advancement of video technology, business development, and people's continuous pursuit of visual experience, development and application of 4K UHD video is accelerating, and demand on transmitting radio and TV signals in IP format is increasing day by day. In order to adapt to development trend of radio and television and better serve safe broadcasting and transmission of radio and television, national backbone network has carried out exploration and simulation test of transmmitting IP format video stream based on MSTP network in advance, which made certain preparation for upcoming large-scale transmission of 4K UHD signal. This paper introduces simulation test situation and test results, which can provide a certain basis and practical reference for future development of 4K UHD services in national backbone network.

### [ 96 ] Design and Optimization of Terrestrial Digital TV Front-End System Based on IP Multicast Architecture

IP multicast technology has become main trend in the development of digital TV transmission technology. Digital TV front-end signal platform based on IP signal transmission has become preferred scheme for broadcasting department of each TV station to build front-end signal system. This paper takes terrestrial digital TV signal distribution system of Yanzishan transmitting Station of Shandong Radio and Television Station as an example, introduces basic structure of its front-end signal source system, and discusses its construction principles and optimization measures, which can provide reference for design and construction of similar systems.

#### **122** J Analysis of 4K UHD Video Quality Monitoring System Based on IP Transmission

4K UHD video has the characteristics of high bandwidth, high bit rate, and high dynamic range, which makes its transmission need more bandwidth and less delay. And it puts forward higher requirements on implementation complexity and performance management of video server, IP bearer networks and user terminal, and also poses new challenges to monitoring and operation and maintenance of its service transmission quality. This paper builds a 4K UHD transmission system based on IP network, studies network transmission impact on 4K UHD video quality, and concludes that the impact of packet loss on different bit rates or different videos is roughly the same.